
رویداد امروزسه شنبه 3 بهمن 1402  23 ژانویه 2024   شماره 21445

دیروز برخی رسانه های نزدیک به دولت از کاهش 
سهمیه بنزین آزاد کارت های سوخت به 100 لیتر 
خبر دادند. موضوعی که بار دیگر شائبه افزایش 
قیمت بنزین را به وجود آورد. با این حال فریدون 
عباسی دوانی، عضو کمیســیون انرژی مجلس، 
هر گونه تصمیم  جدید در رابطه با تغییر در نرخ و 

سهمیه حامل های انرژی را رد می کند.
سهمیه بنزین ۳۰۰۰ تومانی در کارت های سوخت شخصی از 
۱۵۰ لیتر به ۱۰۰ لیتر کاهش یافت. این پیامی است که امروز 
سایت تســنیم مخابره کرد. بلافاصله پس از انتشار این خبر 
گمانه زنی ها دربارۀ تصمیم جدید دولت مبنی بر تغییر قیمت 

بنزین آغاز شد. 
قیمت بنزین تغییر نمی کند

در همین زمینه فریدون عباسی دوانی، عضو کمیسیون انرژی 
مجلس، ضمن اظهار بی اطلاعی نسبت به تغییر سهمیه بنزین 
آزاد در کارت های سوخت، به تجارت نیوز گفت: امروز نمایندگان 

مجلس درگیر بررسی لایحه بودجه سال آینده هستند و هنوز در 
این باره پرسش صورت نگرفته است. 

او در پاسخ به اینکه آیا دولت و مجلس برنامه ای برای تغییر 
قیمت بنزین دارند؟ پاسخ داد: فعلًا خبری در این باره نیست. 
در واقع تا امروز صحبتی دربارۀ تغییر نرخ حامل های انرژی به 
میان نیامده و در قسمت درآمدی لایحه بودجه سال آینده هم 
به آن اشــاره ای نشده است. وی معتقد است که در ابتدا نظام 
حقوق و دســتمزد اصلاح شود و درآمد مردم حداقل به بالای 
خط فقر برسد؛ پس از آن می توان درباره تغییر قیمت بنزین یا هر 

محصول دیگری تصمیم گیری کرد. 
عباســی ادامه داد: در ابتدا لازم است که تکلیف شهروندان 
مشخص شود؛ آن ها بر خودرو یا بنزین ارجحیت دارند. هر فردی 
باید مطابق فعالیتی که انجام می دهد حقوق و دستمزد دریافت 
کند تا بتواند نیازهای جسمی، روحی و روانی خود را تأمین کند. 
ایــن مردم مگر چقدر درآمد دارند که قبل از اصلاح آن قیمت 

بنزین افزایش یابد؟

در این بین، فعالان کانون جایگاه داران سوخت نیز نسبت به 
کاهش سهمیه بنزین در روز جاری اظهار بی اطلاعی می کنند. بر 
این اساس هنوز مشخص نیست که دقیقاً کدام نهاد یا وزارتخانه 
بدون هماهنگی با مجلــس و جایگاه داران تصمیم به چنین 

اقدامی گرفته است.
نگرانی از تکرار تجربه های گذشته

گرچــه اکنون نمایندگان مجلس بــا افزایش قیمت بنزین 
مخالفت می کنند، اما تصمیمات این چنینی و تجربه سال های 
گذشته ، به ویژه آبان 98 نشان می دهد در اقتصاد ایران لایحه 
بودجه و قانون گاه از اهمیت خارج می شــوند و کســی هم 

مسئولیت تصمیمات را بر عهده نمی گیرد. 
حال اکنون باید دید طبق بودجه ســال آینده، نرخ ســوخت 
همچنان ثابت می ماند یا بــا توجه به تأکید مکرر بر افزایش 
مصرف سوخت یا مقایســه دوباره قیمت بنزین و آب معدنی 
توسط وزیر کشور، دولت نقشه جدید برای جبران کسری بودجه 

خود دارد؟

فریدون عباسی دوانی، عضو کمیسیون انرژی مجلس:

 مالیات بر ارزش افزوده مشمول اصلاح حقوق مردم باید در اولویت باشد
 کالاهای اساسی نمی شود

رییس کمیسیون تلفیق بودجه گفت: مالیات بر ارزش افزوده مشمول کالاهای 
اساسی نمی شود و با افزایش این مالیات، منابع لازم برای همسان سازی 

حقوق بازنشستگان تامین می شود.
 حمیدرضا حاجی بابایی در جلسه دیروز مجلس و در جریان بررسی پیشنهاد یکی از نمایندگان 
درباره حذف بندی از لایحه بودجه مربوط به افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده، گفت: 
زمانی که می گوئیم فوق العاده کارمندان و پاداش بازنشستگان باید در سال آینده پرداخت شود، باید 
منابع آن تأمین شود.وی بیان کرد: ما دو میلیون و ۶۰۰ هزار بازنشسته داریم که اعطای پاداش 
بازنشستگان و همسان سازی حقوق آنان از محل افزایش مالیات بر ارزش افزوده انجام می شود.
حاجی بابایی با بیان اینکه مالیات بر ارزش افزوده مشمول کالاهای اساسی نمی شود، اظهار کرد: ما 
قرار نیست از مردم پول بگیریم، بلکه قرار است از پتروشیمی ها، شرکت های نفتی و شرکت های 
فولادی مالیات بگیریم و آن را به بازنشستگان دهیم. اگر این موضوع از لایحه بودجه حذف 
شود، نمی توانیم منابع پاداش بازنشستگان و افزایش حقوق آن ها را تأمین کنیم.رئیس کمیسیون 
تلفیق بودجه سال ۱۴۰۳ تاکید کرد: اگر بند افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده از لایحه 
بودجه حذف شود، ما منابعی برای افزایش حقوق و همسان سازی حقوق بازنشستگان نخواهیم 
داشت.به گزارش مهر،در نهایت، نمایندگان مجلس با پیشنهاد حذف افزایش یک درصدی مالیات 

بر ارزش افزوده در لایحه بودجه سال آینده مخالفت کردند.

مدیرعامل انجمن دفاع از حقوق معلولان ایران:
 افزایش ۶۰ درصدی مستمری معلولان 

در بودجه ۱۴۰۳ دردی دوا نمی کند
مدیرعامل انجمن دفاع از حقوق معلولان ایران با انتقاد از رقم در نظر گرفته 
شده برای معلولان در تنظیم بودجه سالانه می گوید: براساس جداول بودجه 
1۴0۳، مستمری معلولان فقط ۶0 درصد افزایش می یابد که این رقم باتوجه 
به افزایش تورم سالانه و هزینه های ناشی از معلولیت، هیچ دردی از معلولان 

دوا نمی کند.
علی همت محمودنژاد با بیان اینکه به نظر می رسد مجلس و دولت در تنظیم بودجه سالانه، 
توجه کافی به افراد دارای معلولیت نداشته اند، اظهار کرد: درحالیکه بیش از ۶ سال از تصویب 
قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت می گذرد، بار دیگر مجلس بدون توجه به این قانون و 
اجرای ماده ۲۷ آن، به راحتی از کنار افراد دارای معلولیت گذر کرده است.مدیرعامل انجمن دفاع 
از حقوق معلولان ایران با استناد به ماده ۲۷ قانون مبنی بر اینکه دولت مکلف است کمک هزینه 
معیشت افراد دارای معلولیت بسیار شدید و یا شدید فاقد شغل و درآمد را به میزان حداقل دستمزد 
سالانه تعیین و اعتبارات لازم را در قوانین بودجه سنواتی کشور منظور کند، ادامه داد: علی رغم 
اینکه برای پرداخت شهریه دانشجویان و سایر خدمات دیگر به افراد دارای معلولیت مدام به قانون 

حمایت از حقوق معلولان اشاره می شود، برای اجرای ماده ۲۷ قانون، همت لازم وجود ندارد.
به گفته وی، براساس ماده ۲۷ قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت، حداقل مستمری این 
افراد باید برابر با حقوق پایه یک کارگر باشد حال آنکه براساس جداول بودجه ۱۴۰۳، مستمری 
معلولان فقط ۶۰ درصد افزایش خواهد یافت که این رقم باتوجه به افزایش تورم ســالانه و 
هزینه های ناشی از معلولیت، هیچ دردی از معلولان دوا نمی کند. به گزارش ایسنا، وی در این 
راستا از رییس مجلس خواست تا با اقدام عاجل و فوری نسبت به تغییر ردیف جدول بودجه های 

معلولان به منظور تحقق بودجه لازم برای اجرای ماده ۲۷ قانون، اقدام لازم را به عمل آورد.

جزییات لایحه بودجه 1۴0۳؛
منابع درآمدی خرید آمبولانس تعیین شد

با مصوبه مجلس، از سال آینده یک درصد از عوارض خرید و فروش خودروها 
و موتورسیکلت های داخلی و وارداتی برای خرید آمبولانس اختصاص می یابد.
نمایندگان مجلس در جلسه دیروز و در جریان بررسی گزارش کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 

۱۴۰۳ کل کشور در بخش درآمدی، بند الحاقی ۲ تبصره پنج لایحه را به تصویب رساندند.
بر اساس این مصوبه؛ به جمعیت هلال احمر و سازمان اورژانس کشور اجازه داده می شود به 
ترتیب جهت خرید )۱.۵۰۰( دســتگاه خودرو امداد و نجات و )۱.۵۰۰( دستگاه آمبولانس اقدام 
نمایند.اعتبار مورد نیاز از محل عوارض یک درصد از فروش خودرو و موتورســیکلت داخلی و 
وارداتی اخذ و به ردیف درآمدی مربوط نزد خزانه داری واریز می شود.از محل ردیف هزینه ای 
مربوط به جمعیت هلال احمر و سازمان اورژانس کشور اختصاص می یابد.به گزارش مهر، این 
آمبولانس صرفاً در پایگاه های امداد جاده ای جمعیت هلال احمر و پایگاه های اورژانس )۱۱۵( 

به کار گرفته می شوند.

دستمزد کمتر از ۱۵ میلیون تومان برای کارگران 
صرفه اقتصادی ندارد

نماینده کارگران در شــورای عالی کار گفت: کارگران در بسیاری شهرها نیازمند 
دستمزد بیش از 1۵ میلیون تومانی هستند، جامعه کارگری با ۵0 درصد این درآمد به 

سختی امورات خود را می گذراند.
افزایش هزینه های زندگی و سختی کارگران در تأمین معاش مهمترین مشکل جامعه کارگری است، 
کارگرانی که دســتمزد آنها بسیار کمتر از حقوقی است که باید دریافت کنند.در حال حاضر حدود ۱۵ 
میلیون کارگر در کشــور وجود دارند که در بخش های مختلف خدماتی و تولیدی و… کار می کنند. 
کارگران همانند دیگر قشرهای جامعه از همان ابتدای انقلاب پای کار کشور بوده و در تمام سختی ها 
و شیرینی ها، پســتی ها و بلندی ها کنار مردم گام برداشته اند.کارگران در زمره اقشاری هستند که در 
تلاطم های اقتصادی، گرانی و رکود تورمی بســیار متضرر شده اند، قشری که آن را اساس تحولات 
اقتصادی و چرخیدن چرخ های اقتصاد کشور می دانند اما در زمان تصمیم گیری ها، همواره آخرین توجهات 
به آنان معطوف شده است.دستمزد پایین تر از تورم واقعی جامعه باعث شده است که سفره کارگران هرروز 
کوچک تر شود. کارگران تنها قشری هستند که با تکانه های اقتصادی ضربه می خورند. همین مسئله 
باعث شده است که کارگران به سمت مشاغل کاذب رو می آورند تا بتوانند امرار معاش کنند.هادی ابوی, 
فعال کارگری می گوید: در برخی مشاغل وجود کار و نبود نیروی کار لازم تبدیل به یک چالش برای بازار 
کار شده است. در واقع برخی مشاغل؛ به ویژه در بخش های صنعتی و تولیدی با وجود بسترهای مهیای 
اشتغال، متقاضی اشتغال به کار ندارند که این مسأله نیازمند چاره اندیشی است.ابوی بیان می کند: علت 
اصلی کمبود تقاضا برای اشتغال در برخی مشاغل به حقوق و دستمزد پایین مربوط می شود. در شرایطی 
که یک زندگی حداقلی خانوار کارگری در بسیاری شهرها نیازمند دستمزد بیش از ۱۵ میلیون تومانی 
است، جامعه کارگری با ۵۰ درصد این درآمد به سختی امورات خود را می گذرانند.این فعال کارگری اظهار 
داشت: نیروی کار با اضافه کاری و درآمد حدود ۱۰میلیون تومان به دلیل هزینه های بالای تأمین معیشت 
و دیگر ضروت های زندگی، طبیعتاً نباید تمایلی به اشتغال در کارهای با درآمد پایین خواهد داشت. این 
بخش از نیروی کار در این شرایط، فعالیت در حوزه تاکسی های اینترنتی، مشاغل کاذب و غیررسمی را با 
درآمد بالاتر به فعالیت در حوزه اشتغال رسمی در محیط کار صنعتی را ترجیح می دهد.وی افزود: معیشت 
کارگران باید واقعی دیده شود. واقعیت جامعه این است که هزینه سبد معاش کارگر ۲۰ میلیون تومان به 
بالا است اما از آنجایی که چنین درآمدی برای یک کارگر در یک شغل دیده نمی شود، به صورت اجباری 
کارگر مجبور است مدام به دنبال شغلی باشد که درآمد بهتری داشته باشد.به گزارش تجارت نیوز،  ابوی 
گفت: متأسفانه کارگران با مشکلات معیشتی دست و پنجه نرم می کنند, بخش زیادی از درآمد آنها صرف 
اجاره بها می شود. با طرح های دولت مشکلات مسکن کارگران حل نمی شود, چرا که توان پرداخت 
اقساط را ندارند. به همین دلیل در چند جلسه قبل شورای عالی کار ایجاد قرارگاه مسکن مصوب شد. مقرر 
شد برای کاهش هزینه های مسکن و تامین خانه برای کارگران، زمین رایگان در اختیارشان قرار بگیرد. 
دومین پیشنهاد کارگران، پرداخت وام های ارزان قیمت است. وام هایی که در حال حاضر ارائه می شود، 
اصلا با توان مالی کارگران تطابق ندارد. همچنین نرخ سود آن ها بسیار بالاست.امیدوارم قرارگاه مسکن 

با برنامه ریزی درست بتواند به نفع جامعه کارگری قدم بردارد.

فروش مستقیم لاستیک توسط تایرسازان با دستور وزارت صمت حذف شد
 احتمال ایجاد التهاب در بازار تایر

میرزایی رئیس انجمن صنفی صنعت تایر ایران به بازار گفت: از روز گذشته 
عرضه مستقیم لاستیک خودرو توسط تایرسازان از سامانه جامع تجارت 
حذف شده است، وزارت صمت به دنبال عرضه »فقط« به شبکه توزیع است.

فروش مستقیم تایر به بازار توسط تولیدکنندگان با دستور وزارت صمت متوقف شده است، 
این درحالی است که تهیه لاستیک برای مالکان خودروها به چالش تبدیل شده است. در حال 
حاضر خرید لاســتیک با قیمت مصوب که در بازار بــه آن »قیمت دولتی« می گویند، دچار 
صف های طولانی و پرداخت هزینه اضافه شده است. اگر وزارت صمت با علم به این موضوع 
اقدام به حمایت از شــبکه توزیع کرده است، نشان از اهمال متولیان و ضعف آگاهی آن ها در 
خصوص سیاستگذاری برنامه های تولید و عرضه لاستیک دارد.جمال میرزایی رئیس انجمن 
صنفی صنعت تایر ایران در خصوص عدم عرضه مستقیم انواع لاستیک خودرو توسط تایرسازان 
به »بازار« گفت: از روز گذشته عرضه مستقیم لاستیک خودرو توسط تایرسازان از سامانه جامع 
تجارت حذف شــده است، وزارت صمت در این خصوص اعلام کرده که تایرسازان فقط باید 
محصولات خود را به شبکه توزیع و نمایندگی ها باید عرضه کنند.رئیس انجمن صنفی صنعت 
تایر ایران در پاسخ به سوال دیگری مبنی براینکه تصمیم جدید وزارت صمت با توجه به ماه 
های پایانی سال التهاب ایجاد می کند، بیان کرد: احتمال ایجاد التهاب جدید در بازار تایر با چنین 

تصمیمی وجود دارد و اتخاذ این تصمیم به نفع تایرسازان نیست.
میرزایی در پاسخ به سوالی در خصوص احتمال بروزرسانی یا افزایش قیمت تایر طی ماه آینده، 
اظهار داشت: وزارت صمت حاضر به افزایش قیمت تایر نیست و عرضه محصولات به شبکه 

توزیع نیز با قیمت مصوب فعلی انجام خواهد شد.

اخبار کوتاه 

مدیرکل روابط کار وزارت تعاون گفت: در 
اولین جلسه مزدی نماینده وزارت اقتصاد 
گزارشی درباره نحوه تعیین مزد منطقه ای 
ارائه کرد و نمایندگان کارگری، کارفرمایی 
و سایر اعضا نظر خود را درباره گزارش 

ارائه دادند.
 احمد غریوی درباره جزییات مربوط به برگزاری 
جلسه مشــورتی مزدی گفت: در جلسه مشورتی 
مزدی که بر اساس مصوبات جلسه ۳۲۲ شورای 

عالی کار تشکیل شد. نماینده وزارت امور اقتصادی و دارایی گزارشی را درباره 
نحــوه تعیین مزد منطقه ای ارائه کرد. در همان جلســه نمایندگان کارگری، 

کارفرمایی و سایر اعضای جلسه نظرات خود را درباره گزارش ارائه دادند.
وی افزود: قرار است در جلسه یا جلسات آتی کمیته ابهامات و سوالاتی که در 
خصوص نحوه تعیین مزد منطقه ای برابر گزارش وزارت امور اقتصادی ودارایی 

ارایه گردید مطرح شد نمایندگان آن وزارت خانه به آن ها پاسخ بدهند.

همچنین نمایندگان مرکز پژوهش های مجلس 
در خصوص پیشنهاد آن مرکز در رابطه با تعیین 
کمک هزینه مسکن به صورت منطقه ای گزارش 

خود را ارایه خواهند کرد تا به بحث گذاشته شود.
به گزارش بازار،مدیرکل روابط کار جبران خدمت 
و بیمه بیکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
تصریح کرد: این جلسات ادامه خواهد داشت و نتایج 
مذاکرات و مباحثات کارشناسی به شورای عالی کار 
تقدیم خواهدشد تا در شورا درباره نتایج این مباحثات 

بررسی و تصمیمات لازم اتخاذ شود.
غریوی افزود: جلسات شورای عالی کار به طور معمول هرماه تشکیل می شود 
اما کمیته مشورتی و کارشناسی در صورت نیاز جلسات را به شکل هفتگی برگزار 
خواهد کرد. این کمیته مشورتی است و شورای عالی کار به صورت سه جانبه 
در خصوص موضوعات مرتبط ازجمله تعیین حداقل مزد و سایر سطوح مزدی 

تصمیم خواهد گرفت.

نماینده مردم بهشهر در مجلس گفت: 
عده ای ســودجو به بهانه های واهی به 
فضاسازی روانی در بازار ارز می پردازند 
که هیچ توجیه اقتصــادی ندارد و مردم 

فریب اینگونه رفتارها را نخورند.
غلامرضا شریعتی، نماینده مردم بهشهر در مجلس 
گفت: نوسان قیمت ارز در بازار هیچ توجیه اقتصادی 
ندارد و با فضاسازی های روانی عده ای سودجو در 
بازار اتفاق می افتد.وی افزود: این فضاسازی ها هیچ 

دلیل و توجیه اقتصادی ندارد و لازم است تا مردم آگاه  باشند و فریب سودجویان 
در بازار ارز را نخورند.نماینده مردم بهشهر در مجلس اظهار داشت: تجربه یک 
ســال گذشته نشان داده که بازار ارز به ثبات نســبی رسیده و دیگر خبری از 
تلاطم های گذشته نیست بنابراین نوسانات کوتاه مدت ناشی از تنش های منطقه 

به زودی فروکش خواهد کرد.
شریعتی در گفت وگو با ایسنا با اشــاره به مدیریت بانک مرکزی در بازار ارز، 

خاطرنشان کرد: اگر هم بعضاً در این یک سال به 
دلایل سیاســی و امنیتی تغییر قیمتی در بازار ارز 
اتفاق افتاده بعد از چند روز شرایط به حالت عادی 
بازگشته و افزایش قیمت ارز به شکل سابق دیگر 
در بازار ارز اتفاق نمی افتد.وی تاکید کرد: اینکه به 
بهانه حادثه کرمان و جنگ در یمن و درگیری با 
پاکستان، عده ای سودجو اقدام به افزایش قیمت ارز 
و فضاسازی های روانی در بازار و فضای مجازی 
می کنند اولاً دلیل اقتصادی نــدارد و دوم اینکه 
زودگذر و کوتاه مدت است؛ بنابراین مردم باید با هوشیاری در این رابطه رفتار کنند.

این عضو کمیسیون عمران مجلس یازدهم اظهار کرد: با توجه به ثبات نسبی 
در بازار ارز مردم باید بدانند که این بازار دیگر جای مناسبی برای سرمایه گذاری 
نیست و اگر افزایش قیمتی هم اتفاق می افتد، با استناد به تجارب اخیر و به دلیل 
پُربودن دســت بانک مرکزی و دولت از ارزهای حاصل از فروش نفت و منابع 
آزادسازی شده، بعداز مدت کوتاهی ثبات و آرامش مجددا به بازار ارز بازمی گردد.

اصرار دولتی ها بر دستمزد منطقه ای برای کارگران!
اولین جلسه مشورتی مزدی برگزار شد

نوسان کنونی دلار فاقد توجیه اقتصادی و موقتی است
شریعتی نماینده مردم بهشهر در مجلس:

خروج پــول از صندوق های درآمد ثابــت و همچنین انحراف 
نقدینگی این پول از بازار ســهم به ســمت سایر بازارها همه 

معاملات را بهم ریخته است.
بازارهایی که نقش ســپر تورمی را بــازی می کنند و معمولا زمانی پول را به 
سمت خودشان می کشند که انتظار تورمی افزایش پیدا می کند. خروج پول از 
صندوق های درآمد ثابت و احتمالا تبدیل شــبه پول به پول می تواند نشانه ای 
قطعی تر از این باشــد که بازهم انتظار تومی افزایش پیدا کرده و پول داغ را به 
جریان انداخته اســت. اگر جو داغ طلا و ارز هفته ی بعد نیز تداوم پیدا می کند، 
می توان با قطعیت گفت دوران ثبات به سر رسید و همه ی بازارها دچار یک رشد 
می شوند. البته احتمالا به هر قیمتی شده تا انتخابات مجلس تلاش خواهد شد 

جلوی رشد زیاد گرفته شود.
آخر هفته ی گذشته تنش نظامی بین ایران و پاکستان باعث شد تا فاکتور نگرانی 
و ترس در بازارها افزایش پیدا کند. به همین دلیل قیمت انواع ارز در بازار افزایشی 
شد و نگرانی از تاثیر منفی این درگیری ها در بورس بوجود آمد. این تنش در نهایت 

فروکش کرد و نگرانی ها کاهش پیدا کرد.
انتشار گزارش ها همواره توانایی ایجاد تحرک در بازار را دارد هرچند این تحرک 
چندان بلند نباشــد. اساسا رشــدهای بلند در بورس با دید آینده نگرانه صورت 
می گیرد تا گذشته نگر اما در هر صورت انتشار اطلاعات مالی خصوصا، اطلاعات 
شرکت هایی که شفافیت کمتری دارند، می تواند بهانه ای برای خرید باشد. در 

هفته جاری رو گزارش های منتشره می تواند کمی تحرک در بازار ایجاد کند.
شهیر محمدنیا کارشــناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه خروج پول حقیقی 
همچنان ادامه دارد، گفت: دو علت باعث اصلی ادامه دار شدن ریزش شاخص 
کل بورس ناشی از ابلاغیه تغییر نرخ خوراک پالایشی هاست، اما سه پالایشگاه 
بزرگ امروز ابلاغیه دادند که از این تغییر نرخ تاثیر چندانی نمی گیرند. در واقع 
ابلاغیه روی پالایشگاه هایی که بنزین تولید نمی کنند تاثیر نمی پذیرند. همچنین 
عامل دوم ریسک های سیاسی هستند که در تمام بازار تاثیر گذاشته شده است.

به گزارش بازار، او با تاکید بر اینکه از زمانی که جنگ در فلسطین و اسرائیل 
آغاز شد برخی روی خرید تمرکز کرده اند، افزود: به همین دلیل می توان گفت 
که در سال ۲۰۲۴ بازار طلا صعودی باشد. زیرا به عنوان یک دارایی ایمن می 
تواند از ریسک ها بدور باشد. به همین دلیل سرمایه گذاری ایرانی روی این بازار 
مهم است.محمدنیا با تاکید بر اینکه امروز خبری منتشر شد مبنی بر اینکه ایران از 
لیست سیاه آف ای تی اف خارج شد، اظهار کرد: در واقع قبلا دو بند مانع از خروج 

ایران از لیست سیاه شده بود که اخیرا این مسأله حل شده است.

او دربــاره پیش بینی بورس در زمســتان ۱۴۰۲ تصریح کرد: در حال حاضر 
شاخص کل بورس یک گارد نزولی آغاز کرده، اما با توجه به اینکه به خط روند 
نزدیک شده انتظار می رود یک واکنش مثبت نشان دهد و فیلرسوینگ کامل 

نشود و بعد از آن شاهد آغاز یک روند صعودی باشیم.
جریان پول در دو مسیر متضاد

این جریان پول دو دســته شده؛ دسته اول دل به دریای نوسانگیری و نوسان 
بازی زده و ســراغ گروه هایی نظیر خودرو یا سهم های کوچک و با محوریت 
پروژه و سفته بازی می رود. دسته دوم که معتقدیم هم جریان قوی تر و هم حجم 
قوی تری را دارد سراغ سهم های بنیادی بازار رفته و احتمالاً طی روزهای آتی 
رد پای پول های بزرگتر را در ســهم های بزرگ و درشت بازار یا افزایش صدور 
صندوق های سهامی بزرگ و اهرمی شاهد خواهیم بود.در شرایطی که تورم جاری 
کشور کمتر از ۴۰ نمی شود، تراز تجاری رکورد منفی بودن را شکسته و رکود و 
جریان چــاپ پول نیز ادامه دارد و ما در فضای تحریم و عدم افزایش درآمدها 
هستیم، از این رو به نظر سرکوب نرخ ارز چیزی جز فشرده شدن فنر آن نیست 
جایی این فنر چه با تحریک ریسک های سیاسی و چه با تحولات اقتصادی باز 
می شود.اتفاقی که اخیرا در خروج پول از صندوق های ثابت و ورود آن به بازارهایی 
نظیر سکه و خودرو ارز و این موارد شاهد هستیم تازه مقدمه و شروع طوفانی است 
که احتمالاً در پیش است. برای نمونه عدم توانایی جذب سرمایه های سرگردان به 
بازارهای مولد و ضد تورمی نظیر بازار سرمایه از بین رفت. در پایان نسبت به این 
موضوع باید اذعان داشت که تنها راه نجات از این شرایط گرفتار شده این است 
که شرکت ها شفاف سازی دقیق و مشخص و روشنی داده و اثرات این مصوبه 
را شفاف کنند.علی رغم این که اکثر نمادهای بورسی در ۱۰ هفته های گذشته 
همپای دلار و صندوق های اهرمی رشد نکرده بودند، اما جو منفی حاکم شده در 
بازار، باعث شد هفته گذشته شاهد رنج منفی در اکثر نمادها باشیم. در واقع هم 
گام با معامله گران کوتاه مدت که در نمادهای پرتراکنش )خصوصا صندوق های 
اهرمی( اقدام به فروش کردند، برخی معامله گران در نمادهای کم تراکنش هم 
اقدام به رنج منفی کردند. به دلیل اینکه قیمت های آخرین معاملات از قیمت های 
پایانی پایین تر بود، شاخص کل و شاخص هم وزن منفی خاصی نخوردند.در حال 
حاضر دلار در حال همراه کردن خود با تورم کشــور و به نوعی منطقی کردن 
خود است. دلار آزاد همواره به دلار نیما حتی سایر بازارها جهت می دهد دولت 
در نقش حاکمیت می تواند نقش تماشاچی و نظاره گر بودن خود را تکرار کند. به 
همین دلیل سرنوشت بازار سهام بسیار پیچیده شده و به سادگی نمی توان آینده 

بازار را پیش بینی کرد.

عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس شورای شکل گیری سازمانی 
بارورسازی ابرها در بدنه دولت بیشتر جنبه شعاری دانست و گفت: 
باید واقعیت ها را به ویژه در مباحث محیط زیستی برای مردم عنوان 
کرد که در برنامه ریزی ۴ الی ۵ ســاله مشکل بی آبی کشور حل 
می شد، در خصوص بارورسازی ابرها فقط شعار شنیده ایم و اقدام 

عملیاتی در مورد این مهم رویت نکرده ایم.
جلال محمودزاده در مورد تشکیل سازمانی برای بارور سازی ابرها، گفت: بارورسازی 
ابرها نیازمند اعتبارات بســیاری است که متاســفانه این مسئله  در برنامه ریزی دو 
وزارتخانه جهاد کشاورزی و نیرو به صورت ویژه دیده نشده از طرفی در لایحه بودجه 
سال آینده مورد بی مهری واقع شده است.نماینده مردم مهاباد در مجلس با بیان اینکه 
با ایجاد مجموعه ای صرفا به نام سازمان و نهادی برای بارورسازی ابرها منجر به چنین 
اتفاقی نخواهد بود، افزود: دولت برای این مسئله  باید از نیروهای توانمند،کارشناس و 
دانشگاهی بهره بگیرد، برای رسیدن به این هدف با دانشگاه های برتر دنیا می تواند 
قرار داد انعقاد کند و تقویت زیرساخت ها واعتبارات بودجه ای مورد نیاز برای این مهم 

را مد نظر قرار دهد.
  ترکیه و عربستان سعودی در بارورسازی ابرها 

به خوبی عمل کرده    اند
عضو کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی در مجلس با تاکید بر اینکه کشورهای 
دنیا به ویژه کشــورهای منطقه در بارورســازی ابرها پیشرو هستند، اظهار داشت: 
کشورهای همسایه به ویژه ترکیه و عربستان سعودی در بارورسازی ابرها به خوبی 
عمل کرده   و حتی در پروژه های آبی سرمایه گذاری مناسبی داشته اند و آنرا به مرحله 
اجرا در آورده اند اما در کشور ما در حد حرف و حدیث و به اندازه شعار بر روی کاغذ 

باقی مانده است.
 بارورسازی ابرها در بدنه دولت بیشتر جنبه شعاری دارد

محمودزاده با تاکید بر اینکه شاهد افزایش بارندگی در کشورهای همسایه هستیم؛ 
یادآور شد: ایران در شرایط بحرانی خشکسالی قرار گرفته است در صورتی که طی 
سال های گذشته شاهد این مسئله نبودیم؛ امروز زمزمه تشکیل سازمان و نهادی برای 
بارورسازی ابرها در بدنه دولت بی تردید بیشتر جنبه شعاری و فرار رو به جلو است و 

نمی تواند حلال مشکل خشکسالی و بی آبی کشور باشد.
 تشکیل سازمان و نهادی برای بارورسازی ابرها راهکار

 رفع مشکل بی آبی کشور نیست
 نماینده مردم در مجلس یازدهم در ادامه تاکید کرد: اگر چنین سازمان و نهادی شکل 
بگیرد حلال رفع مشکل بی آبی کشور نخواهد بود، بلکه تنها بخشی از مشکلات بی 

آبی کشور را برطرف خواهد کرد، وزارت نیرو و جهاد کشاورزی  نباید اجازه هدر رفت 
منابع آبی در کشور خشک و نیمه خشکی همچون ایران را بدهند؛ کشورهای پیشرفته 
علی رغم بارندگی مناسب باز صد در صد اراضی زیر کشت آنها به صورت مدرن است، 
این شرایط در کشور ما که بارندگی به زیر ۲۰۰ میلیمتر رسیده و حتی در بسیاری از 
مناطق به ۲۰ الی ۵۰ میلی متر می رسد، متاسفانه با اقدامات صورت گرفته نتوانستیم 

۵۰ درصد اراضی زیر کشت را تحت پوشش آبیاری مدرن در بیاوریم.
 بسیاری از استان های کشور به دلیل فرونشست زمین

 به بمب ساعتی تبدیل شده اند
نماینده مردم در مجلس یازدهم با انتقاد از اینکه از بخش منابع آبی غافل شده ایم، 
تصریح کرد: در کشور به قدری از سفره آب های زیر زمینی برداشت غیر مجاز شده 
است که فرونشست زمین در بسیاری از استان های کشور به بمب ساعتی تبدیل شده 
است، امروز نه تنها تامین آب شرب و کشاورزی در خطر است بلکه فرونشست زمین 
می تواند در کلانشهرها فاجعه برانگیز باشد، علی رغم تمام کوتاهی های صورت گرفته 
ما برداشت های متعددی از چاه های زیر زمینی داشتیم و از طرفی با رهاسازی آب در 

مزارع شاهد تبخیر آن هستیم.
 مشکل بی آبی کشور در برنامه ۵ سال حل می شد 

 محمودزاده در گفت و گو با خانه ملت با تاکید بر اینکه موضوع آب جزو اولویت های 
دولت نیست، گفت: باید واقعیت ها را به ویژه در مباحث محیط زیستی برای مردم 
عنوان کرد که طی برنامه ریزی ۴ الی ۵ ساله مشکل بی آبی کشور حل می شد، در 
خصوص بارورسازی ابرها فقط شعار شنیده ایم و اقدام عملیاتی در مورد این مهم رویت 
نکرده ایم.این نماینده مردم در مجلس یازدهم با تاکید بر اینکه در بارورسازی ابرها هنوز 
در ابتدای مسیر قرار داریم، گفت: در آبیاری مدرن از بسیاری از کشورها عقب هستیم، 
آبیاری که امروز در کشور به نام آبیاری مدرن انجام می پذیرد مربوط به ۴۰ الی ۵۰ 
سال گذشته است، این موضوع باید یکبار برای همیشه حل شود.این نماینده مجلس 
ضمن اشاره به اقدامات صورت گرفته برخی از کشورهای خشک و نیمه خشک؛ برای 
حل مشکل خشکسالی، یادآور شد: علی رغم اینکه در برخی از کشورهای خشک و 
نیمه خشک متوسط بارندگی نزدیک به ۷۰۰ هزار میلیمتر در سال است و تراکنش 
بارندگی بسیار خوبی دارند با این وجود صد در صد از اراضی آبی آنها زیر نظر آبیاری 
مدرن صورت می گیرد، در صورتی که در کشور ما متوسط بارندگی زیر ۲۰۰ میلیمتر 
است و در برخی از مناطق حتی ۲۰ الی ۵۰ میلیمتر بارندگی بیشتر نداریم و کشوری با 
اقلیم خشک و نیمه خشک هستیم، متاسفانه هنوز نتوانستیم ۵۰ درصد از اراضی آبی را 
زیر پوشش آبیاری تحت فشار قرار دهیم که نشان از کم کاری و عدم مدیریت بهینه 

آب در کشور است و از این بخش غافل شده ایم.

سردی بورس با خروج پول های داغ
جریان از دو مسیر متضاد می گذرد

بارورسازی ابرها نه با شعار که با اعتبار ممکن می شود
محمودزاده با اشاره به عملکرد وزراتخانه های جهاد کشاورزی و نیرو در راستای بارورسازی

سقف تسهیلات  مسکن، کوتاه است!
سیاست نامتوازن بانک مسکن در پرداخت وام خرید خانه مقررات پرداخت وام مســکن برپایه اوراق تسه، 

تاکید دارد که سقف این تسهیلات در شهرهایی 
با جمعیت کمتر از 200 هزار نفــر، برای زوجین 
۶۴0 میلیــون تومان و برای مجردهــا )انفرادی( 
۴00 میلیون تومان اســت. شعب بانک مسکن 
به ویژه در شهرستان های استان تهران، در حالی به 
شکلی سختگیرانه این قانون را رعایت می کنند که 
سال هاست سرشماری رسمی صورت نگرفته است 
و نمی توان حکم قطعی داد که این شــهرها، جزو 

شهرهایی با جمعیت کمتر از 200 هزار نفر هستند!
 ابتدای تیرماه امســال بود که خبر افزایش سقف وام خرید 
مسکن تا 8۰۰ میلیون تومان به خبر اصلی رسانه ها تبدیل شد، 
اما این سقف تسهیلات تنها به زوج های ساکن تهران تعلق 
می گیرد و برای باقی متقاضیان مبالغ دیگری در نظر گرفته 
شده است.بر اساس مقررات پرداخت تسهیلات مسکن بر پایه 
تسه، افراد مجرد ساکن تهران نیز مشمول دریافت ۴۰۰ میلیون 
تومان تسهیلات هستند. این ارقام، بدون احتساب ۱۶۰ میلیون 

تومان وام جعاله است.
مبلغ پرداخت وام مسکن در شهرهای بزرگ چقدر است؟

رقم تسهیلات خرید مسکن اما با کنار گذاشتن تهران از دایره 
جغرافیای بانک مسکن، با تغییرات بزرگی مواجه می شود. بر 

اساس مقررات بانک مسکن، زوجین ساکن شهرهای بزرگ 
مشمول دریافت ۶۴۰ میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن 
هســتند و برای مجردها نیز این رقم به ۳۲۰ میلیون تومان 
می رسد که البته این ارقام نیز بدون در نظر گرفتن ۱۶۰ میلیون 

تومان وام جعاله است.
شهرستان های استان تهران از افزایش مبلغ وام 

بی نصیب ماندند
نکته جالب توجه در پرداخت وام مسکن اما مربوط به شهرهایی 
است که بر اساس محاسبات بانک مسکن، در زمره شهرهایی 
با جمعیت کمتر از ۲۰۰ هزار نفر قرار می گیرند؛ به نحوی که 
این فهرست شامل شهرستان های استان تهران هم می شود. 
شهرهایی که طی سال های اخیر به شدت مهاجرپذیر بوده و 
رشد جمعیت چندبرابری را تجربه کرده اند.مشاهدات میدانی 
تجارت نیوز از شهرهایی مانند اندیشه و شهریار نشان می دهد، بر 
اساس تخمین جمعیتی که توسط بانک مسکن صورت گرفته، 
این شهرهای مهاجرپذیر، در زمره شهرهایی با جمعیت کمتر از 
۲۰۰ هزار نفر در نظر گرفته شــده اند.بر این اساس، سقف وام 

خرید مسکن در شهرهایی با جمعیت کمتر از ۲۰۰ هزار نفر که 
از دید بانک مسکن، شامل بیشتر شهرستان های استان تهران 
می شود، برای زوجین ۴8۰میلیون تومان و برای مجردها، ۲۴۰ 
میلیون تومان است که مبلغ ۱۶۰ میلیون تومان وام جعاله هم 

به آن اضافه می شود.
مبلغ وام خرید مسکن در شهرستان های تهران 

نامتوازن است
ایــن ارزیابی اما دو نکته مهم را در خــود نهفته دارد! اولین 

موضوعی که در این باره مورد توجه قرار می گیرد، زمان آخرین 
سرشماری در کشور است. آخرین آماری که مرکز آمار ایران 
از جمعیت کشور منتشر کرده به سال ۱۳9۵ برمی گردد، یعنی 
هفت ســال پیش! بنابراین می توان گفت بعد از گذشت این 
سال ها، آمار دقیقی از جمعیت شهرستان های مهاجرپذیر استان 

تهران وجود ندارد.
افزایش هزینه های زندگی و چالش آفرینی در معیشت مردم 
طی سال های اخیر، افراد زیادی را برای کار به سمت پایتخت 
کشانده است که عموما در همین شهرستان های اطراف استان 
تهران ساکن شده اند.از سوی دیگر نیز، مسئله افزایش بی رویه 
قیمت اجاره خانه، به ویژه از ســال 9۷ به این ســو، مهاجرت 
معکــوس ایجاد کرده و خانوارهای بیشــماری را از پایتخت 
به شهرســتان های اطراف تهران هدایت کرده است. به این 
ترتیب، شواهد امر نشان می دهد، رشد جمعیت در این مناطق 
با سرعت بالایی صورت گرفته و بر همین اساس، لازم است 
بانک مسکن ارزیابی جدیدی در پرداخت وام مسکن بر اساس 
جمعیت شهرها انجام دهد.نکته بااهمیت دوم در بحث پرداخت 

وام نیز مساله قیمت ملک است. بررسی قیمت مسکن در این 
شهرها نشان می دهد، با توجه به مهاجرت های اخیر، افزایش 
قیمت محسوسی در بازار املاک شهرستان های استان تهران 
رخ داده است. بر همین اساس این پرسش مطرح است که آیا 
یک فرد مجرد با ۲۴۰ میلیون تومان وام مسکن و ۱۶۰ میلیون 
تومان وام جعاله، می تواند حتی یک خانه کوچک و حداقلی در 

این مناطق خریداری کند؟
بررسی آگهی های مسکن نشان می دهد، برای مثال، آپارتمانی 
۵۰ متری در شهر اندیشــه که دارای ۶ فاز مسکونی است و 
جمعیتی عظیم را در خود جای داده است، در ارزان ترین قیمت، 
یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان اســت.آیا تسهیلات ۴۰۰ 
میلیون تومانی مسکن )مجموع وام خرید و جعاله( که با قیمت  
کنونی تســه، بیش از ۱۰۵ میلیون تومان آن پای خرید اوراق 
می رود، کمک هزینه مناسبی برای خرید مسکن در مناطقی از 
این دست است؟ مناطقی که قیمت ملک در آن ها، پا به پای 
قیمت مسکن در تهران رشد می کند و فاصله قیمتی چندانی 
با پایتخت ندارد.به نظر می رسد لازم است، شرایط و شمولیت 
وام مسکن برای ساکنان شهرهای محتلف، مورد بازتعریف و 
بازنگری قرار گیرد و در این مطالعه، آمار تازه جمعیت شهرها و 
تحولات قیمت مسکن در آنها، مورد توجه ویژه سیاست گذاران 

باشد!

 شمش ها شناسنامه دار می شوند
واردات یک میلیارد یورو شمش طلای سوئیسی به کشور

رئیس سازمان توسعه تجارت از واردات بیش از یک میلیارد یورو شمش طلای استاندارد 
سوئیسی به کشور در سال جاری خبر داد و گفت: طلای وارد شده باید شناسنامه دار باشد 

و رهگیری شود.
به گزارش تجارت نیوز،  هفته گذشته اولین حراج حضوری شمش طلا در قالب رفع تعهد ارزی در مرکز مبادله ارز 
و طلا برگزار شده و در این حراج، ۱۰ کیلوگرم شمش با عیار 99۵ در هزار عرضه شد که توسط چهار گروه تولیدی 

خریداری شد. صادرکنندگان بخش خصوصی که فرآیند احراز هویت و رفع تعهد صادراتی شان در مرکز مبادله انجام 
شده بود، این عرضه را انجام دادند.با وجود این، عرضه شمش طلا از سوی صادرکنندگان که قصد رفع تعهد ارزی 
داشتند، مخالفانی داشت. طبق گفته های اصغر بالسینی -سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران- مخالفت با 
عرضه طلا در مرکز مبادله از سوی کسانی که در فرآیند قاچاق یا فروش مجدد این شمش ها در کشور دخیل بودند، 
صورت می گیرد، در حالی که صادرکنندگانی  که واقعا به دنبال رفع تعهد ارزی بودند، از این امکان استقبال کردند.
اشاره بالسینی به افرادی است که در این مدت برای دور زدن رفع تعهد ارزی، اقدام به اجاره شمش طلا و واردات 
چندین باره شمش کرده و طلا را به خارج از کشور قاچاق می کردند. رکوردشکنی واردات ۱۳ تن شمش طلا در 8 
ماهه امسال به عنوان ششمین کالای وارداتی، این موضوع را تایید می کند.در این رابطه مهدی ضیغمی با اشاره 
به امکان واردات طلا برای کمک به رفع تعهد ارزی صادرکنندگان کالاهای غیرنفتی، گفت: بحث عرضه طلا در 

مرکز مبادله ارز و طلا و بورس کالا که قابلیت رهگیری داشته باشد، از ابتدا بوده است.  وی در ادامه این موضوع 
را تایید کرد که در مواردی در رابطه با واردات طلا برای رفع تعهد ارزی تخلفاتی صورت گرفته که با آنها برخورد 
شده است، گفت: پیشنهاد سازمان توسعه تجارت هم این بوده که در بستری بر واردات طلا نظارت و مشخص شود 
توسط چه افرادی خریداری می شود. به عبارت دقیق تر باید طلا شناسنامه دار باشد و رهگیری شود که کجا مصرف 
می شود. البته این موضوعات از ابتدا هم در دستور کار بوده و در حال حاضر در حال اجرا شدن از سوی بانک مرکزی 
است.رئیس سازمان توسعه تجارت در ادامه در پاسخ به سوالی در رابطه با مخالفت تجار با عرضه طلا در مرکز 
مبادله، گفت: زمانی که این موضوع اعلام شد بسترهای اجرایی هنوز فراهم نشده بود. اما در روزهای اخیر بانک 
مرکزی در جلسات مشترک اعلام کردند که به زودی می توانند طلا را تحویل بگیرند.به گفته این مقام مسئول در 

سال جاری بیش از یک میلیارد یورو شمش طلای استاندارد سوئیسی به کشور وارد شده است.
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